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„Je to na vás,“ vzkázala studentům Madeleine Albrightová
Velká aula Filozofické fakulty UK se v sobotu 14. listopadu zcela zaplnila studenty, kteří přišli diskutovat s
bývalou ministryní zahraničí Spojených států Madeleine Albrightovou. Debatu k 20. výročí politických změn
v Československu a pádu železné opony nazvanou „Svoboda a její nepřátelé“ uspořádalo Forum 2000 ve
spolupráci se studentskou iniciativou Inventura demokracie a Knihovnou Václava Havla.

  Fotoreportáž z debaty
Lidský had, čekající, zda na něj zbudou místa v aule, se z mezipatra fakulty stáčel až k hlavnímu vchodu. I když
většina účastníků pocházela z Univerzity Karlovy, diskuze přilákala i zástupce z jiných univerzit. Například Honza studuje
architekturu a urbanismus na ČVUT a na diskuzi ho nalákalo téma Češi a jejich role ve světě, které považuje za
velice aktuální pro Českou republiku, jež se utápí v žabomyších válkách a politikaření. Josefa, studující Veterinární a
farmaceutickou univerzitu v Brně, vyjádřila z diskuze jisté obavy: „Z průběhu debaty mám trochu strach. Bojím se, zda se
Madeleine Albrightová bude chtít držet navrženého tématu.“ Odpoledne však ukázalo, že bývalá ministryně se žádné,
ani kritické otázce, nevyhýbá a její odpovědi byly často provázeny bouřlivým potleskem.
Studenti mají strach o další vývoj České republiky
Výchozím bodem debaty bylo prohlášení Inventury demokracie k 20. výročí sametové revoluce, které sepsali studenti
vysokých škol na veřejných textových dílnách v průběhu roku 2009. Toto prohlášení bylo, trochu překvapivě v anglickém
jazyce, přečteno i na začátku setkání.
A pak již byl dán prostor studentům, kteří měli v pokládání otázek přednost. Hlavními tématy diskuze bylo postavení
a vnímání České republiky ve světě, zahraniční politika Spojených států či vystupování a výroky prezidenta Václava
Klause.
Michal, který je doktorandem v Ústavu hospodářských a sociálních dějin FF UK, směřoval na Albrightovou otázku týkající
se situace v Afgánistánu „Madeleine Albrightová má k tématu určitě hodně co říct, navíc je to jedinečná příležitost se s
ní takto naživo setkat,“ svěřil se student, kterému bylo v době revoluce deset let.
Madeleine Albrightová několikrát vzpomenula listopadové události roku 1989 i to, jak naše konání vnímali lidé a média
v zahraničí. „Václav Havel je pro mě největší ´hero´,“ potvrdila nezastupitelnou úlohu bývalého prezidenta na změně
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režimu Albrightová a souhlasila i s názorem studentů, že Havel by si za své aktivity už dávno zasloužil Nobelovu cenu za
mír. Větší rozpaky vyjádřila nad chováním současného prezidenta Václava Klause. „Pravda je, že já dobře nerozumím
tomu, co váš prezident dělá, opravdu tomu nerozumím,“ řekla k jeho postojům k Lisabonské smlouvě i globálnímu
oteplování.
Na závěr připravili pořadatelé pro Albrightovou překvapení. Mezi přítomné zavítala čínská disidentka a novinářka Pao
Ju, za jejíž propuštění kdysi Albrightová ve funkci ministryně zahraničí orodovala.
(Lucie Kettnerová)


